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رئیس کانون انبوه ســازان مسکن با  اشــاره به عقب ماندگی 
محسوس تولید مسکن از طرح جامع، اعلام کرد: 9 تا 10 میلیون 

نفر در بافت های فرسوده زندگی می کنند. 
جمشــید برزگر در گفت و گو با فارس با  اشاره به اینکه هنوز به طور 
مشخص و به معنای واقعی مشخص نیست که سالانه به چه میزان مسکن 
نیاز است اظهار داشت: براساس طرح جامع مسکن سالانه باید یک میلیون 
و هشتاد هزار واحد مسکونی تولید شود بنابراین طبق آمارهای به دست 
آمده از میزان پروانه های صادر شده در سال گذشته تنها 300 هزار پروانه 
صادر شده و در سال جاری نیز میزان تولید مسکن به حدود 400 هزار 

واحد مسکونی رسیده است.
وی افزود: به هر حال اینکه  هیچ وزارتخانه یا سازمانی به طور دقیق 
برآورد نکرده نیاز کشور به مسکن به چه میزان است به این دلیل است 
که 24 میلیون خانوار در کشــور داریم و 22 میلیون واحد مسکونی نیز 
احداث شــده پس بنابراین سؤال این است که این دو میلیون خانوار که 

واحد مسکونی برای آنها احداث نشده در کجا زندگی می کنند؟
به گفته رئیس کانون انبوه ســازان مسکن، پس می توان نتیجه گرفت 
آمار تولید مسکن و حتی میزان تعداد واحدهای مسکونی و حتی نیاز به 
مسکن یک محاسبه تقریبی است و هیچ سازمانی به طور دقیق نمی تواند 

اعلام کند که به چه میزان مسکن در کشور نیاز است.
برزگر ادامه داد: در زمانی که طرح جامع مسکن تدوین می شد، چهار 
میلیون نفر در سکونت گاه های غیررسمی زندگی می کردند اما این عدد 

در حال حاضر به شش میلیون نفر افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: بر اساس آمارها، 11 تا 14 میلیون نفر حاشیه نشین 

هستند و 9 تا 10 میلیون نفر در بافت های فرسوده هستند.
رئیس کانون انبوه سازان مســکن با بیان اینکه زمانی ایران ششمین 
تولید کننده ســیمان در جهان بــود در حالی که هم اکنون کارخانه های 
ســیمان کشــور با 30 تا 35 درصد ظرفیــت کار می کنند، گفت: برای 
برون رفت از رکود در بازار مسکن صندوق توسعه ملی باید به کمک این 

بخش بیاید.

رئیس کانون انبوه سازان:

0 ۱میلیون نفر در بافت های 
فرسوده زندگی می کنند

رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران با  اشاره به وقوع تخلف فروش 
کالای دست دوم IT )فناوری های رایانه ای( به جای کالای نو در برخی 
واحدهای صنفی، گفت: برای جلوگیری و پیشگیری از این تخلف، 

ارائه فاکتور رسمی توسط فروشنده الزامی شده است.
مهــدی میر مهدی رئیس اتحادیه فنــاوران رایانه تهران در گفت وگو با 
فارس از وقوع تخلف فروش کالای دست دوم به جای کالای استفاده نشده 
در برخی واحدهای صنفی خبر داد و اظهار داشــت: متخلفان با روش هایی 
کالای دست دوم، کارکرده و مرجوعی را بازسازی می کنند و در قالب کالای 
نو به فروش می رسانند.وی افزود: بروز تخلف های این چنینی باعث دلزدگی 
مصــرف کنندگان از بازار خواهد شــد و اگر مصرف کننده در بازار نباشــد 
واحدهای صنفی نیز به کار نخواهند آمد و همین بازاری که داریم را نیز از 
دست خواهیم داد، بنابراین برخورد با تخلف ها برای حفظ بقای صنف وظیفه 
اتحادیه و اعضای آن است.به گفته رئیس اتحادیه فناوران رایانه استان تهران، 
برای جلوگیری و پیشگیری از این تخلف، ارائه فاکتور رسمی توسط فروشنده 
الزامی شده است.میر مهدی با بیان اینکه مشتریان باید هنگام خرید حتما 
از فروشنده فاکتور رسمی بگیرند، گفت: فاکتور رسمی باید با خط فروشنده 
و مهمور به امضا و مهر فروشنده با اسم، شماره تلفن و آدرس واحد صنفی 

باشد و شماره سریال دستگاه در آن قید شود.
وی ادامه داد: ارائه فاکتور رســمی تا حــدودی باعث ایجاد بازدارندگی 
از ارتکاب تخلف در واحدهای صنفی می شــود. زیرا فروشنده از امکان پذیر 
بودن پیگیری تخلف نگران خواهد شــد.رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران 
بیان کرد: پس از الزامی شــدن اخذ فاکتور رســمی از فروشنده، قرار است 
نتیجه این الزام به صورت عینی مشاهده شود و در یک برنامه زمان بندی، 
پیگیری شکایات و اعتراض های خریداران از فروشندگان در اتحادیه منوط 

به داشتن فاکتور رسمی شود.

که  ایرانی  خودروسازان  دستپاچگی  علیرغم 
پس از برجام سراغ خودروسازان فرانسوی رفتند 
و قراردادهایی با آنها امضا کردند، تاکنون که مدت 
زمان ثمردهی این قرارداد ها در حال اتمام می باشد، 

خبری از تولید خودروی مشترک نشده است. 
به گزارش خبرگــزاری فارس، پس از توافق برجام، 
خودروســازان ایرانی مذاکراتی را با عجله و دستپاچگی 
با خودروســازان خارجی به ویژه فرانسوی آغاز کردند و 
در این راستا قراردادهایی نیز به امضا رسید اما برخلاف 
عجله دو طرف برای نهایی شــدن این مذاکرات، ظاهراً 
عزم جدی برای اجرایی شدن قراردادها وجود ندارد و در 
حال حاضر وعده های داده شــده در مورد تولید و عرضه 

محصولات مشترک با تأخیر روبرو است.
قرارداد سرمایه گذاری مشترک سایپا و سیتروئن 15 
مهر سال گذشته منعقد شد. ژانکریستف کمارد قائم مقام 
مدیرعامل گروه پژو سیتروئن در مورد همکاری مشترک 
این دو شرکت خودروساز گفته بود: نخستین خودروی 

مشترک سایپا و پژو سیتروئن اواخر سال 2017 میلادی 
تولید و اوایل سال 2018 میلادی وارد بازار خواهد شد.

وی با بیان اینکه نخستین خودرویی که تولید خواهد 
شــد خودروی شاسی بلند اســت که مردم ایران تمایل 
زیادی به آن دارند، گفته بود: در این مدت یعنی تا قبل 
از سال 2018 میلادی کارخانه مشترک آماده، تجهیز و 

روند تولید دنبال می شود. 
این در حالی اســت که با وجــود باقی ماندن حدود 
یــک ماه از اتمام ســال 2017 میلادی، خبری از تولید 
محصول مشــترک سایپا و سیتروئن نیست و هنوز خط 
تولید مشترک این دو شرکت به بهره برداری نرسیده است.
در این وضعیت ســایپا تنها طــی روزهای اخیر به 
رونمایی از یک محصول ســیتروئن اکتفا کرده و فریبرز 
شهباز مدیرعامل شــرکت سایپا سیتروئن از آغاز تولید 
ســیتروئنC3 در سایت سایپا کاشــان طی شش ماهه 

ابتدایی سال آینده خبر داده است. 
به این ترتیب تولید نخستین خودروی مشترک سایپا 

و ســیتروئن با تأخیر روبرو است و البته باید دید آیا این 
تأخیر طولانی تر خواهد شد یا خیر؟

قرارداد ســازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و 
شــرکت رنو فرانســه نیز یکی دیگر از قراردادهایی بود 
که بعد از برجام به امضا رســید. منصور معظمی رئیس  
سازمان گسترش در دی ماه 95 و زمانی که هنوز توافق 
دو شــرکت به قرارداد تبدیل نشده بود اعلام کرد که با 
همکاری دو طرف، سه محصول سیمبل، نیو داستر و ک

وئید در کشور به تولید خواهند رسید و اولین خودروی 
مشترک در سال 2017 روی مدار تولید قرار می گیرد. 

امــا این برنامه نیز با به تأخیر افتادن امضای قرارداد 
نهایی دســتخوش تغییر شد و در نتیجه رئیس  سازمان 
گسترش با تعویق این وعده، مرداد امسال گفت که اولین 
محصول مشترک اواخر سال آینده وارد بازار خواهد شد.

یکی دیگر از قراردادهای مشترک خودرویی مربوط 
به شــرکت ایران خودرو و پژو فرانســه است که در این 
قرارداد، تولید ســه خودروی جدید پژو 208، 2008 و 

301 از اواسط سال 2017  پیش بینی شده بود. 
این در حالی اســت که طبــق آمار وزارت صنعت تا 
پایان مهرماه هیچ تولیدی در این زمینه صورت نگرفته 
اســت. از سویی، ایران خودرو با پیش فروش پژو 2008 
نتوانسته به موقع به تعهدات خود عمل کند و در نتیجه 
بخشــی از خودروهای پیش فروش شده از محل واردات 
تأمین شده است. به این ترتیب تولید محصولات پژو نیز 

همچنان با تأخیر روبرو است.
در کنار به تعویق افتــادن این قراردادها می توان به 
مســکوت ماندن برخی مذاکرات و قراردادهای دیگر نیز 
 اشاره کرد که هرچند در ابتدا با تب تندی پیگیری شدند 
اما آتش آن به زودی فروکش کرد و خبر خاصی از اجرایی 
شدن آنها نیست. در این مورد می توان به بحث های تولید 
محصولات فیات، بنز و فولکس واگن  اشاره کرد که هرچند 
گفته می شــود در برخی موارد، این مذاکرات به امضای 
قرارداد منتهی شده اما خبری از جزئیات این قراردادها 

و عملی شدن تولید آنها نیست.

رئیس شورای رقابت با اعلام اینکه به محض 
اثبات شــرایط انحصاری به بازار خودروهای 
وارداتی ورود پیــدا خواهیم کرد، گفت: فعلا 

متولی ساماندهی بازار وزارت صنعت است. 
رضا شــیوا در گفت و گو با خبرگزاری تســنیم، 
درخصوص بازار خرید و فروش خودروهای وارداتی 
کــه در چند ماه اخیر با افزایش قیمت قابل توجهی 

همراه بوده است، اظهار داشت: متاسفانه عدم نظارت 
بر بازار خودروهای وارداتی باعث شده تا برخی از این 
شرایط سوء استفاده کرده و قیمت ها را افزایش دهند 
به نحوی که خرید و فروش در این شرایط بی ضابطه 

شده است. 
وی با  اشــاره به اینکه متولی اصلی ســاماندهی 
بازار وزارت صنعت اســت، افزود: شورای رقابت در 

شــرایط انحصاری به بازار خودروهای وارداتی ورود 
پیدا خواهد کرد. 

رئیس شــورای رقابــت بــا اعلام اینکــه هنوز 
بررســی های شــورا برای ورود به بازار خودروهای 
وارداتی نهایی نشــده است، تصریح کرد: به محض 
نهایی شــدن حتما برای ساماندهی این بازار، شورا 

اقدامات لازم را انجام خواهد داد.

شــیوا با اعــلام اینکــه شــکایات از عملکرد 
واردکنندگان بســیار است، گفت: در حال حاضر با 
دستورالعمل وزارت صنعت فقط واردکنندگان دارای 
نمایندگی رســمی امکان واردات خودرو را خواهند 
داشت اما اگر بررسی ها نشــان دهد بازار کشور در 
اختیار چند شرکت محدود قرار دارد، وضعیت متفاوت 

شده و شرایط انحصاری ایجاد می شود.

رئیس شورای رقابت:

 شکایت از واردکنندگان خودرو زیاد شده است

عضو کمیسیون صنایع و معادن اتاق بازرگانی 
با اعــلام اینکه اتاق بازرگانی در رابطه با صدور 
کارت های بازرگانی یک بار مصرف مقصر است، 
گفت: کارت هــای بازرگانی یک بار مصرف باید 

حذف شود. 
حسن حســینقلی در گفت وگو با رادیو، در مورد 
کارت های بازرگانی صوری اظهار داشت: اتاق بازرگانی 
در رابطه با صدور کارت های بازرگانی یک بار مصرف 
مقصر است، زیرا این امر منبعی برای به وجود آمدن 

فساد مخصوصا در حوزه مالیات شده است. 
وی با بیان اینکه فرار مالیاتی توســط افرادی که 
کارت بازرگانــی یک بار مصرف دارند به ضرر دیگران 
تمام می شــود، افزود: در این راستا دولت برای تحقق 
درآمد مالیاتــی خود بر روی تجار شناســنامه دار و 
شــرکت های ثبت شده فشــار وارد می کند، لذا اتاق 
بازرگانی تصمیم گرفته این کارت ها را منســوخ کند 
و کارت های بازرگانی موجود را نیز طبقه بندی کنند.

عضو کمیســیون صنایع و معادن اتاق بازرگانی با 
بیان اینکه بنده معتقد هستم کارت های بازرگانی یک 
بار مصرف باید حذف شوند، اضافه کرد: هر فردی که 
خواهان انجام کار اقتصادی هســت باید شــرکتی را 

راه اندازی کند و از مسیر قانونی به فعالیت های تجاری 
بپردازد و همچنین در بحث مالیات نیز به طور شفاف 

عمل کند.
حسینقلی با  اشاره به اینکه افرادی که می خواهند 
مواد اولیه وارد کنند حــدودا باید 27 درصد مالیات 
پرداخــت کنند، ادامه داد: مالیــات، عملکرد فعالان 
اقتصادی را تحت فشــار قرار نمی دهد، بلکه مالیات 
ارزش افزوده کار را برای فعالان بســیار سخت کرده 

است که این امر به قاچاق دامن زده است. 
به گفته وی، مشــکلات در کشور ما زیاد است اما 
قاطعیت و سرعت عمل در دولت را برای اصلاح امور 
نمی بینیم. با گذشت پنج سال از دوره دولت یازدهم 
و دوازدهم هنوز مشــکلات بانکی و تامین اجتماعی 

پابرجاست.
به گزارش خبرگزاری فارس، این عضو اتاق بازرگانی 
در مــورد نظارت های مجلس نیز گفت: مجلس مانند 
کارخانه ای است که زیاد تولید می کند اما این تولیدات 
و محصولات مفید نیســتند و مجلس هر روز در حال 
قانون نوشتن است، در حالی که این قوانین گره ای از 

مشکلات باز نمی کند.
گفتنی اســت، کارت های بازرگانی، مجوزی برای 

ورود کالا به کشــور هســتند که با اجرایی شدن آن، 
مشکلاتی در خصوص عدم پرداخت مالیات کالاهای 
وارداتــی به وجود و تخلفاتی از ســوی دارندگان رخ 

داده است.  
افراد پشت پرده کارت های بازرگانی یک بار مصرف 

مشخص هستند 
در همین راســتا، معاون فنی و خدمات بازرگانی 
اتاق ایران با  اشــاره به اینکه پشــت پرده کارت های 
بازرگانی یک بار مصرف مشــخص اســت، اعلام کرد 
بیش از دو هزار کارت بازرگانی به دلیل سوءاســتفاده 

باطل شده است. 
مظفر علیخانــی در گفت وگو با فارس با تأکید بر 
اینکه عموما ســوء استفاده از یک کارت بازرگانی در 
گمرک مشخص می شــود اظهار داشت: در آئین نامه 
اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات آمده است که 
اگر فردی به صورت وکالتنامه محضری یا صلح نامه و 
یا از طریق ابزارهای دیگری امتیازات مترتب بر کارت 
بازرگانی را در اختیار دیگران قرار دهد حتما مشمول 
مجازات های مقرر در قانون مجازات اسلامی می شود. 
اتاق کارتش را باطل می کند و ایشان را به کمیسیون 
انضباطی معرفی می کند و قطعا برخوردهای قانونی در 

مورد آن فرد اعمال خواهد شد.
وی افزود: بنابراین مواردی که گمرک در خصوص 
سوءاســتفاده از کارت بازرگانی به اتاق ایران معرفی 
کرده که شاید بیش از دو هزار مورد باشد توسط اتاق 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت باطل شــده است و 

رفتار قانونی در مورد آنها اعمال شده است.
معاون فنی و خدمات بازرگانی اتاق ایران با تأکید 
بر اینکه مشخص است پشت پرده کارت های بازرگانی 
یک بار مصرف چه اشخاصی هستند، بیان کرد: طبیعتا 

این افراد قابل شناسایی هستند.
علیخانی ادامه داد: پشــت پرده کارت های یک بار 
مصرف بازرگانی مشخص اســت واسناد آن از جمله 
وکالتنامه ها، صلح نامه ها و امثال آن در گمرک وجود 
دارد و در این مرحله دیگر از عهده اتاق بازرگانی کاری 
برنمی آید و دستگاه های نظارتی باید وارد عمل شوند.
گفتنی است، سید کامل تقوی نژاد، رئیس  سازمان 
امور مالیاتی کشــور در اواخر مهر ماه امسال با  اشاره 
به طلب 12 هزار میلیارد تومانی سازمان امور مالیاتی 
کشور، گفته بود: این مالیات مربوط به کسانی است که 
در سال های گذشته از کارت بازرگانی یک بار مصرف 

استفاده و مالیات پرداخت نکرده اند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن اتاق تهران:

 اتاق بازرگانی باید پاسخگوی صدور کارت های بازرگانی یک بار مصرف باشد

مدیرعامل  اتحادیه  تکثیر ، پرورش و صادرات آبزیان آمارهای 
صادراتی 7 ماهه محصولات شیلاتی را قابل  اتکا ندانست.

ارسلان  قاسمی  در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان هم با  اشاره به 
اینکه آمارهای صادراتی 7 ماهه قابل  اتکا نیســت، اظهار کرد: با توجه به 
آنکه فصل تولید به پایان نرسیده از این رو امکان پیش بینی  دقیق  صادرات 

محصولات شیلاتی مبنی بر افزایش و کاهش وجود ندارد .
 وی افزود: با وجود آنکه تولید محصولات شیلاتی تحت تأثیر عواملی 
نظیر شرایط آب و هوایی و شیوع بیماری  و دیگر مسائل است، از این رو 
تا پایان سال باید منتظر ماند و دید که وضعیت تولید  و صادرات به کدام 

سمت و سو می رود.
 قاســمی  ادامه داد: علی رغم بحران منابع آبی به سبب وجود 3 هزار 
و 300 کیلومتر نوار ساحلی در شمال  و جنوب کشور  می توان با حداکثر  
بهره وری از این منابع خدادادی  و توسعه صادرات امکان جایگزینی  درآمد 

حاصل از صادرات محصولات شیلاتی  به جای نفت وجود دارد .
 مدیر عامل اتحادیه تعاونی های تکثیر، پرورش و صادرات آبزیان درآمد 
سالانه صادرات نفتی را 30 تا 40 میلیارد دلار اعلام کرد و افزود: با توجه 
به پتانسیل های موجود در کشور در صورت برنامه ریزی و مدیریت  تولید 
و صادرات محصولات شیلاتی از سوی مسئولان دولتی  این امکان وجود 
دارد که درب  چاه های نفت کشــور را ببندیم و تنها به عنوان یک کالای 

سرمایه ای به آن نگاه کنیم .
 وی با اشــاره به اینکه مســئولان دولتی بــرای توجیه کارهای خود 
آمارهایی  مبنی بر رشــد صادرات محصولات شــیلاتی در وسط سال را 
اعلام می کنند، گفت: برای مقایسه آمار تولید  نسبت به مدت مشابه سال 
قبل تنها باید تا پایان سال منتظر ماند و ارائه آمارهای 6 و 7 ماهه جهت 

قضاوت رشد و کاهش صادرات محصولات شیلاتی صحیح نیست .
 قاســمی ادامه داد: با وجود 3 هزار و 300 کیلومتر نوار ســاحلی  در 
شــمال و جنوب کشور به سبب نبود برنامه و مدیریت دقیق  آنچنان  که 
باید و شاید نتوانستیم  از این منابع خدادادی  برای توسعه پرورش ماهی 

در قفس استفاده کنیم.
 وی در خاتمه با بیان اینکه ایران جزء 5 کشــور بزرگ تولیدکننده  
قزل آلا در دنیا به شــمار می رود، یادآور شــد: به سبب ضعف  مدیریتی 
مســئولان دولتی با واردات تیلا پیا ، بــازار این محصول در معرض  خطر 

قرار گرفته  است.
گفتنی اســت حسن صالحی رئیس سازمان شــیلات اخیرا از رشد 
صادرات محصولات شــیلاتی  در 7 ماهه نخست سال خبر داده و گفته 
اســت:  بنابر آمار گمرک  56 هزار تن انواع محصولات شیلاتی  به ارزش 
بالغ بر 184 میلیون دلار  صادر شــد که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

32 درصد رشد داشته است.
 به گفته وی ماهیان  زینتی ، میگو، پودر ماهی، خوراک آبزیان ، ماهیان 
دریایی ، قزل آلای  پرورشــی، یال  اسبی ، کپور ماهیان و ماهیان مرکب  از 

جمله محصولات شیلاتی صادراتی  به بازارهای هدف به شمار می روند.

حمایت  ســازمان  که  گزارشی  براساس 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در 100 روز 
اول دولت دوازدهم منتشر کرده است، اصناف 
مرتکب 13/75 میلیارد تومان تخلف شده اند.
به گزارش ایســنا، بر اســاس گزارش عملکرد 
100 روزه دولــت دوازدهــم، ســازمان حمایــت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در تشریح اقدامات 
خود در این مدت، 31 بند و ســه جدول آماری را 
مورد اشــاره قرار داده است.  بر اساس  این گزارش 
که سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در 100 روز اول دولت دوازدهم منتشر کرده است، 
اصناف مرتکب 13/75 میلیارد تومان تخلف شده اند.
 موارد ذکر شده در این گزارش شامل پیش بینی 

و مدیریــت بحران های احتمالــی کالا و خدمات 
و نظارت پیشــگیرانه تامین، توزیع، قیمت کالا و 
خدمات اولویت دار می شــود. نظارت بر عملکرد و 
فعالیت شرکت های پخش و فروشگاه های زنجیره  ای 
به منظــور جلوگیری از بروز تخلفــات اقتصادی 
احتمالی از قبیل گران فروشــی، کم فروشی، عرضه 
خارج از شبکه، فروش اجباری، احتکار، فروش کالای 
قاچاق و...، رصد مستمر روند تغییرات قیمت و توزیع 
محصولات غذایی و کشاورزی، محصولات فلزی و 
غیرفلزی در سطح کشور، تنظیم گزارش های مربوطه 
برای دستگاه های مسئول و کارگروه کنترل بازار و 
همچنین تهیه و تنظیم شناسنامه وضعیت کالاهای 

حساس و ضروری و مواردی از این دست است.

در بخــش دیگــری از ایــن گزارش با اشــاره 
به عملکرد ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان آمده است که طی مرداد، شهریور و 
مهر ماه امسال قریب به 900 بازرسی صورت گرفته 
است که منجر به کشف 63 هزار فقره تخلف شده 
و از این تعداد 50 هزار فقره تشکیل پرونده صورت 
گرفته اســت. اما بخش دیگری است فعالیت های 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
که به آن اشــاره شده اســت، به همکاری با ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و سازمان تعزیرات حکومتی با 
هدف ممانعت از عرضه محصولات قاچاق و کمک 

به تولید داخلی مربوط می شود.
بر این اســاس در حوزه مبارزه با قاچاق کالا در 

100 روز اول آغــاز به کار دولت دوازدهم 77 هزار 
بازرسی صورت گرفته که منجر به تشکیل سه هزار 
پرونده در این زمینه شده است. همچنین ارزش کل 
کشفیات صورت گرفته در این مدت به 13میلیارد 

تومان می رسد.
موضوعات نظارت مستمر بر عملکرد شرکت های 
هواپیمایی و ســایت های فروش بلیط هواپیما در 
ایام خــاص از جمله اربعین حســینی نیز در این 
مدت صورت گرفته اســت. همچنین شفاف سازی 
وظایف و مسئولیت های شورای رقابت و جلوگیری 
از دخالت  در قیمت گــذاری محصولات فولادی و 
شــمش آلومینیوم از جمله دیگر مواردی است که 

در این مدت انجام شده است.

سازمان حمایت اعلام کرد

تخلف ۱3/7 میلیارد تومانی اصناف در ۱۰۰ روز

مدیرعامل  اتحادیه  پرورش آبزیان با انتقاد از آمارهای 
مسئولان دولتی:

آمارهای صادراتی 7 ماهه 
محصولات شیلاتی قابل  اتکا نیست

کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل)آنکتاد( اعلام کرد ایران 
در سال میلادی گذشته تنها 0/3۴ درصد کل تجارت جهان را به 

خود اختصاص داده است.
به گزارش تســنیم، آنکتاد در جدیدتریــن گزارش خود کل تجارت 
ایران با جهان در سال 2016 میلادی را 109 میلیارد دلار اعلام کرد که 
این رقم فقط معادل0/34 درصد کل تجارت جهانی در این ســال بوده 
اســت. کل تجارت جهان در ســال 2016 بالغ بر 32 هزار میلیارد دلار 

گزارش شده است.
ایران در ســال 2016 بالغ بر 69 میلیارد دلار صادرات داشته است. 
ارزش واردات ایران در این سال نیز 40 میلیارد دلار بوده است که بر این 
اساس تراز تجاری ایران مثبت 29 میلیارد دلار بوده است که البته نفت 
و فرآورده های نفتی نیز جزو کالاهای صادراتی ایران محاسبه شده است.
بر اساس این گزارش از کل صادرات 69 میلیارد دلاری ایران در سال 
2016 بالغ بر 10 میلیارد و 202 میلیون دلار مربوط به صادرات خدمات 
بوده است. همچنین ایران 14 میلیارد و 694 میلیون دلار واردات خدمات 

در این سال داشته است.
این نهاد بین المللی رشــد واقعی تولید ناخالص داخلی ایران در سال 
میــلادی گذشــته را بالغ بر 4/3 درصد برآورد کرده اســت که بالاتر از 
متوسط رشد تولید ناخالص داخلی جهان)2/2 درصد( و همچنین بالاتر 
از متوســط رشــد تولید ناخالص داخلی کشورهای در حال توسعه)3/7 

درصد( بوده است.
سرانه تولید ناخالص داخلی ایران نیز 5276 دلار اعلام شده است.

بر اساس این گزارش نرخ تورم ایران در سال 2016 بالغ بر 8/6 درصد 
شــده و تراز حساب های جاری ایران به رقم 23 میلیارد و 566 میلیون 

دلار رسیده است.

دبیر کمیته فقهی ســازمان بورس، با  اشــاره به تصویب 
راه اندازی بازار مشتقه ارزی در بورس، گفت: بسترهای لازم 
برای راه اندازی بازار مشتقه ارزی فراهم شده و باید معاملات 

را به صورت آزمایشی آغاز کرد.
سیدعباس موسویان در گفت وگو با مهر با  اشاره به نوسانات بازار 
ارز و سکه طی هفته های گذشته گفت: بخشی از نوسانات اخیر قیمت 
ارز و ســکه، مربوط به قیمت ها و رویدادهای جهانی است؛ به طوری 
که با افزایش قیمت جهانی طلا، قیمت ســکه و ارز نیز در داخل با 
تغییراتی مواجه می شود؛ اما بخشی از نوسانات که به حباب قیمتی 
و حبابی شــدن نرخها مربوط است، با استفاده از ابزارهای مالی بازار 
ســرمایه مانند معاملات آتی ارز و قراردادهای اختیار معامله ارزی، 

به طور کامل از بین می رود و نرخ ها کاملا واقعی و شفاف می شود.
دبیر کمیته فقهی ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: بر همین 
اساس با توجه به نیاز کشور و نیز تصویب راه اندازی بازار مشتقه ارزی 
در شــورای عالی بورس، باید هرچه ســریعتر این بازار برای کنترل 
نوســانات ارزی راه اندازی شود؛ در این میان لازم است بانک مرکزی 
به عنوان نهادی که مســئولیت بازار ارز را بر عهده دارد، با مساعدت 

و همکاری سازمان بورس، زمینه راه اندازی این بازار را فراهم کند.
وی تصریــح کرد: هم اکنون برای راه اندازی بازار مشــتقه ارزی، 
بســترهای لازم در بورس کالا فراهم شده و بهتر است برای شروع، 
معاملات آزمایشــی برای بررسی جوانب کار راه اندازی شود و سپس 

معاملات رسمی را آغاز کرد. 
موسویان در ادامه به حراج سکه از سوی بانک کارگشایی اشاره کرد 
و گفت: اگر حجم سکه در بازار از حد طبیعی کاهش پیدا کند، ممکن 
است بازار را دچار حباب کند؛ لذا حراج سکه از سوی بانک مرکزی 
باید در جایگاه خود رصد شــود، تا متناسب با نیاز و مصرف داخلی 
تدابیری برای آن اندیشیده شود. بنابراین باید از اقدامات هیجانی در 
این خصوص اجتناب کرده و حراج سکه به صورت کارشناسی صورت 
بگیرد نه موردی و مقطعی؛ این در حالی اســت که بانک مرکزی در 
کنار حراج ســکه در بانک کارگشایی، می تواند از بازار مشتقه سکه 
هم استفاده کند تا به طور مستمر امکان پوشش نوسانات قیمتی را 

داشته باشد.

آنکتاد گزارش داد

سهم ایران از تجارت 32  هزار میلیارد دلاری 
جهان کمتر از نیم درصد

داخلی  اقتصاددان گفت: سیاست های  یک 
دولت و بانک مرکزی در حوزه های مالی و پولی 

و ارزی غالبا در تضاد با یکدیگر هستند.
محمود جام ساز در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
براســاس تجربیات و واقعیات گذشته و آمارهایی که 
مراکز رســمی اعلام می کنند و طبق سیســتم های 
آمارگیری معمول که مورد اســتفاده سایر کشورها 
نیز هست، محاسبه می شــود. اما به سبب داده های 
بعضا غیر واقعی نتیجه آمارها معمولا شــرایط واقعی 
اقتصادی کشور را به نمایش نمی گذارد؛ به طور مثال 
در مورد خط فقر آمارهایی از 30 تا 50 میلیون ریال 
ذکر می شود که یک شکاف عمیق آماری دارد و معلوم 
نیست که واقعیت کدام است؟ در خصوص آمار اخیر 

مرکز آمار ایران نیز همین استنباط وجود دارد.
او ادامه داد: اینکه مطرح می شــود 39/5 میلیون 
نفر جمعیت غیرفعال هستند که در تولید محصولات 
داخلی نقشــی ندارند ممکن است مقرون به صحت 
باشــد اما همه واقعیــات را بیان نمی کنــد و رکود 
اقتصادی که سال هاست بر اقتصاد ایران حاکم شده 
و تبعات ناخوشــایند آن که از همه مهم تر بیکاری و 
ســایر پدیده های  اجتماعی است، متاسفانه جریان 
واقعــی گردش پول و صنعت و تجارت را تحت تاثیر 
آثار مخرب  خود قرار داده که با توجه به سیاست های 
داخلی دولت از یک سو و دیپلماسی خارجی از دیگر 
سوی در حال حاضر چشم انداز مطلوبی را به نمایش 
نمی گــذارد و سیاســت های داخلی دولــت و بانک 

مرکــزی در حوزه های مالــی و پولی و ارزی غالبا در 
تضاد با یکدیگر عمل کرده و نتیجه ای را که از هدف 
سیاســت ها مورد انتظار سیاستگذاران است، حاصل 
نمی شود و باعث افزایش از هم گسیختگی اقتصادی و 

عدم دستیابی به ثبات اقتصادی می شود.
این اقتصاددان اظهار کرد: با وجود آنکه یک اداره 
کل در مــورد بهبود فضای کســب و کار در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تأســیس شده، رتبه فضای 
کســب و کار ما چهار پله در تابلوی اعتبارســنجی 

بین المللی از جمله بانک جهانی سقوط کرده است.
جام ســاز افزود: ضعف دیپلماسی چند جانبه ای 
و منطقــه ای و دو جانبــه و مطلوب تحــت تاثیــر 
اندیشــه های غیرعالمانه و ناکارآمدی مدیران از یک 

ســو و نگاه خصمانه دنیای غرب به خصوص آمریکا 
نسبت به کشور ما سبب شده که برجام تضعیف شود 
و انتظــاری که از این توافق می رفت حاصل نشــود. 
به خصوص تحریم های اخیــر آمریکا این موضوع را 

تشدید کرده است.
وی خاطرنشان کرد:  کشورهایی که پس از توافق 
برجام با امضای تفاهم نامه های تجاری امیدی را در دل 
بخش خصوصی و حتی دولت زنده کردند از تفاهم نامه 
به انعقاد قرارداد منتهی نشدند و برخی از آنان از جمله 
توتال فرانســه که به اتفاق شرکت نفتی چین و پترو 
پارس در مورد پارس جنوبی قرارداد 25 ســاله امضا 
کرده بودند، پا پس کشیدند و منتظر تحولات سیاسی 

بین المللی به سرکردگی آمریکا هستند.

یک اقتصاددان:

سیاست های دولت و بانک مرکزی در تضاد با یکدیگر است

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
افزایش سهم دولت از منابع صندوق توسعه ملی 
برای بودجه امسال مغایر اساسنامه و قوانین 

است و اجازه مجلس و رهبری را نیاز دارد. 
ســیدناصر موســوی لارگانــی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، درخصوص اظهارات رئیس جمهور 
مبنی بر اینکه دولت سهم بیشتری از نفت می خواهد 
و به رئیس سازمان برنامه و بودجه دستور داده تا در 
بودجه امسال از صندوق توسعه ملی بیشتر استفاده 
شود، اظهار داشت: صندوق توسعه ملی با پیشنهاد 
مقام معظم رهبری تأسیس شد و دو رویکرد روشن 
و مشــخص داشت. با توجه به اینکه ذخایری مانند 
نفت و گاز روزی تمام خواهند شد و سهم آیندگان 

مصرف می شود، به همین دلیل مقرر شد 20 درصد 
از درآمد این منابع، ذخیره شــده و صرف مشکلات 
کشور یعنی سرمایه گذاری،  اشتغال و تقویت بخش 

خصوصی شود. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید بر اینکه 
متأسفانه دولت قبلی و فعلی برداشت هایی از صندوق 
توسعه ملی داشته و دارند، عنوان کرد: بنا به پیشنهاد 
رهبری ســهم 20 درصدی صنــدوق از درآمدهای 
نفت و افزودن ســالانه سه درصد به آن، در مجلس 
هشتم و نهم تصویب شــد و در سال های قبل باید 
26 درصد فروش نفت به صندوق واریز می شد اما با 
روی کار آمــدن دولت یازدهم به 20 درصد کاهش 
یافت.  اکنون هم اطلاعی از واریز کامل درآمد صندوق 

نداریم و براساس گزارش صندوق توسعه ملی، تراز 
این صندوق منفی است.

وی در پاســخ به این سؤال که آیا امکان افزایش 
ســهم دولت در بودجه وجــود دارد، گفت: افزایش 
ســهم دولت از منابع صندوق برای بودجه امســال 
مغایر اساســنامه و قوانین اســت و اجازه مجلس و 

رهبری را نیاز دارد. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس به بخش دوم 
اظهارات رئیس جمهور مبنی بر آنکه درآمد نفت در 
دولت های پیش سوراخ نداشت و اکنون منبع درآمد 
نفتی ما ســوراخ اســت و به صندوق می رود، گفت: 
صندوق توســعه ملی در دولت نهم تأســیس شد و 
قبل از آن هم ذخیره ارزی وجود داشــت، بنابراین 

این ســوراخ برای دولت یازدهــم و دوازدهم نبوده 
است.موســوی لارگانی درباره گــزارش 100 روزه 
رئیس جمهــور اظهار کرد: دولت یازدهم و دوازدهم 
دلبستگی شدید به برجام و پسابرجام داشت تا بتواند 
با اجرای برنامه ها رونق ایجاد کند، اما در وعده هایی 
که به مــردم داده بود موفق نبود، گزارش صد روزه 

نیز گزارش مطلوب و قابل قبول نبود. 
وی افزود: مردم انتظار ندارند رئیس جمهور مجدداً 
وعده دهد و ارقامی را بگوید که قابل پذیرش نیست، 
مثلًا در بحث اشــتغال، ایجاد 700 هزار شغل جدید 
تعجب آور است، بدتر آنکه اشتغال در سال های گذشته 
را صفــر بیان می کند، این مباحــث را مردم قبول 

نمی کنند چون با چشم خود دیده اند. 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

افزایش سهم دولت از صندوق توسعه ملی مغایر قوانین است

مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر سازمان راهداری گفت: 
شرکت های مسافربری جاده  ای تا پایان سال آینده ستاره دار 

می شوند. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حمیدرضا شهرکی ثانوی با  اشاره 
به تکمیل قاز دوم طرح شــبکه سیر همنام تا پایان سال آینده اظهار 
کرد: در پایان ارزیابی، هر یک از شــرکت ها بر اساس شاخص  ها از 1تا 
5 ستاره دریافت می کنند و طبق همین روال رتبه بندی در شبکه سیر 

همنام انجام می شود.
وی با  اشــاره به فراخوان انتخاب مشاور برای فاز دوم افزود: یکی 
از شــاخص  های مهم این ارزیابی امتیاز دهی مســافران است که این 
شــاخص از نظر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از وزن بالایی 

برخوردار است.
مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای با بیان اینکه فاز اول طرح شــبکه ســیر همنام به طور کامل 
انجام شــده است، افزود: در نتیجه تکمیل این فاز از طرح مذکور 35 
سرشبکه توسط شرکت های فعال در حوزه حمل ونقل مسافر جاده ای 

شناسایی و انتخاب شدند.
شــهرکی ثانوی یادآور شد: علاوه بر معرفی شرکت های سرشبکه، 
تابلو ها، بغل نویسی اتوبوس ها،  پروانه فعالیت ها، بلیت ها یک شکل برای 

هر سرشبکه و ناوگان سرشبکه ها سامان دهی شدند.

مقام مسئول سازمان راهداری:

شرکت های مسافربری 
ستاره دار می شوند


